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REVISTA PRESEI 
 

 Minerii Complexului Energetic Oltenia continuă greva. Rezervele de cărbune folosite pentru producția de 
energie ajung cel mult până la sfârşitul săptămânii 
Cele câteva mii de angajaţi ai Complexului Energetic Oltenia (CEO) care activează în cadrul unităţilor miniere 
continuă greva şi după întâlnirea avută luni dimineaţa la Ministerul Energiei, aceştia cerând, în principal, creşterea 
salariilor cu 45% şi condiţii mai bune de lucru. 
România riscă să ajungă într-o situaţie critica fără precedent, dacă nu rezolvă, în câteva zile, problema grevei de la 
Complexul Energetic Oltenia. Sunt aproape 10 mii de mineri care protestează, nemulţumiţi de salarii şi condiţiile 
de lucru. Toate negocierile purtate până acum, inclusiv la Ministerul Energiei, au eşuat. Problema este că 
rezervele de cărbune folosite pentru producția de energie ajung cel mult până la sfârşitul săptămânii. 
ACTUALIZARE Cele câteva mii de angajaţi ai Complexului Energetic Oltenia (CEO) care activează în cadrul 
unităţilor miniere continuă greva şi după întâlnirea avută luni dimineaţa la Ministerul Energiei, aceştia cerând, în 
principal, creşterea salariilor cu 45% şi condiţii mai bune de lucru. 
Minerii susţin că sunt hotărâţi să nu renunţe la protest până nu vor ajunge la o înţelegere direct cu administraţia 
companiei, ei acuzându-i pe liderii de sindicat că şi-au urmărit doar interesele personale, nu şi pe cele ale celor pe 
care îi reprezintă. 
Protestul a început vineri seara la Cariera Jilţ Nord, extinzându-se apoi, pe parcursul zilelor de sâmbătă şi 
duminică, la mai multe unităţi miniere. Angajaţii CEO au refuzat să intre în ture şi au manifestat în sălile de apel 
din incinta unităţilor. Lucrul care i-a nemulţumit pe mineri a fost anunţul administraţiei către liderii de sindicat că, 
în acest an, nu vor fi acordate majorări salariale şi nici alte drepturi. 
Minerii de la Cariera Roşiuţa au prezentat şi o listă de revendicări care cuprinde, printre altele, îmbunătăţirea 
condiţiilor de lucru, acordarea echipamentului de protecţie, creşterea salariului pornind de la 4.000 de lei/angajat, 
plata zilelor de sâmbătă şi duminică lucrate cu spor de 100%, acordarea voucherelor de vacanţă. 
În urma întâlnirii de luni dimineaţa, secretarul de stat în Ministerul Energiei, Doru Vişan, a precizat că greva 
minerilor de la Complexul Energetic Oltenia (CEO) este ilegală în acest moment, iar angajaţii companiei vor primi 
vouchere de vacanţă de la 1 mai dacă urmează paşii legali. 
"Greva de la Complexul Energetic Oltenia este în afara cadrului legal. (...) Referitor la munca vie solicitarea lor a 
fost împărţită în două. Unu, voucherele de vacanţă la care din analiza cu directoratul companiei rezultă că din 1 
mai se pot da şi se vor da, şi respectiv a doua solicitare este de creştere salarială într-un procent de 45%, ceea ce 
pentru companie este insuportabil ca şi procent. În schimb, s-au identificat pârghiile legale pentru recunoaşterea 
productivităţii pe care o are compania şi respectiv de reducere a altor cheltuieli şi negocierea lor cu sindicatele 
pentru creştere salarială", a spus Vişan. 
Toate aceste lucruri se pot concretiza doar dacă sindicatele vor notifica oficial începerea negocierilor într-un cadru 
legal, care înseamnă reluarea programului de lucru. 
"Suplimentar, Ministerul Energiei s-a angajat şi va duce la îndeplinire programul de promovare a şase hotărâri de 
guvern privind exproprierile în zona Olteniei pentru crearea de noi fronturi de lucru, pentru ca să crească 
producţia de cărbune în acea zonă", a completat el. 
Potrivit lui Vişan, CE Oltenia are stocuri de lignit care îi ajung pentru o săptămână. 
Întrebat ce se va întâmpla dacă sindicatele vor refuza propunerea, el a răspuns: "Legile statului funcţionează şi 
pentru situaţii normale şi pentru situaţii anormale. Noi am înştiinţat organele statului în acest sens şi dacă este 
pusă în pericol siguranţa sistemului energetic, securitatea lui, vom acţiona ca atare. (...) Sistemul Energetic 
Naţional e interconectat şi putem să luăm (din import - n.r.) în orice moment. Măsurile în ordine sunt prevăzute în 
planul de situaţii de urgenţă şi ele se vor lua. Dar eu sper să nu ajungem în această situaţie". 
ACTUALIZARE Minerii de la Complexul Energetic Oltenia vor primi majorări salariale de 12%, însă numai după ce 
vor începe negocierile într-un cadru legal şi, respectiv, după reluarea programului de lucru în cariere, 
conform comunicatului remis de Ministerul Energiei. 
"Ca urmare a situaţiei generate de protestele extinse la carierele din Complexul Energetic Oltenia, Ministerul 
Energiei a mediat astăzi o discuţie între conducerea CEO şi membrii comisiei de negociere a CCM de la nivelul 
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CEO. Precizăm că, la momentul actual, situaţia Sistemului Energetic Naţional este normală, aportul cărbunelui în 
SEN fiind constant de peste 23%", spun reprezentanţii ministerului. 
Aceştia menţionează că la CEO există în vigoare un contract colectiv de muncă agreat încă de anul trecut cu 
partenerii sociali, valabil până în luna martie 2020, cu obligaţia de negociere anuală a sistemului de salarizare. 
"Ca atare, orice măsură privind creşterea veniturilor salariaţilor CEO, principala revendicare a protestatarilor, se 
poate face numai după ce sindicatele notifică oficial începerea negocierilor într-un cadru legal şi, respectiv, după 
reluarea programului de lucru în cariere. Plecând de la această premisă, în cadrul discuţiilor de astăzi, a fost 
analizat bugetul Complexului Energetic Oltenia pentru a se identifica soluţii pentru rezolvarea nemulţumirilor 
angajaţilor CEO", se mai arată în comunicat. 
Discuţiile au condus spre trei măsuri: acordarea de vouchere de vacanţă angajaţilor CEO începând cu 1 mai 2019, 
creşterea cu 12% a salariilor personalului din sectoarele de producţie, precum şi analiza reducerii unor cheltuieli, 
altele decât cele salariale, pentru noi creşteri ale veniturilor angajaţilor CEO. 
Cele trei măsuri vor fi cuprinse într-un document încheiat între părţi, urmând ca, după ce negocierile vor fi 
demarate legal, să se concretizeze în beneficii pentru salariaţii CEO ca anexă la contractual colectiv de muncă. 
ACTUALIZARE La negocierile de la Ministerul Energiei nu s-a ajuns la consens. Minerilor li se oferă un plus de 10 
procente, iar aceștia nu sunt de acord și vor să continue greva. Deși activitatea complexului nu a fost oprită în 
totalitate, rezervele de lignit ajung doar pentru maximum o săptămână fără producție. 
ACTUALIZARE Sindicaliștii poartă discuții cu reprezentanții ministerului. Ei cer o majorare salarială de 45%, tichete 
de vacanță și condiții mai bune de muncă. În replică au primit o propunere de majorare salarială e doar 10% și 
tichete de vacanță începând cu luna mai. Minerii sunt hotărâți să continue greva dacă nu obțin ceea ce vor. 
Greva a pornit de la faptul că administrația a propus un buget de venituri și cheltuieli fără majorări de salarii și 
fără vouchere de vacanță. 
Protestul cuprinde carierele Jilț Nord, Jilț Sud și Roșiuța, iar angajații de la Peșteana intenționează să se alăture și 
ei. Oamenii sunt nemulțumiți că nu vor fi creșteri salariile și cer ca șefii Ministerului Energiei să vină în Gorj. 
Cele patru federații sindicale reprezentative din energie au trimis ministrului Energiei, Anton Anton, o adresă prin 
care arată că în rândul salariaților este o stare crescută de nemulțumire și este posibil să se declanșeze conflicte 
de muncă. 
Sindicatele solicită o majorare salarială de 45% și vouchere de vacanță pentru cei peste 13.000 de angajați. 
În urma revoltei, Ministerul Energiei a chemat administrația și sindicatele din Complexul Energetic Oltenia la 
discuții. 
Liderii de sindicat anunță însă că dacă discuțiile cu ministrul nu vor avea rezultatul scontat, marți se va opri în 
totalitate activitatea în CEO. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Alte mii de mineri vor sa intre in greva: Acuza statul ca le saboteaza munca si prefera sa importe energie din 
Ungaria 
Nu mai putin de 4.400 de mineri si energeticieni de la Complexul Energetic Hunedoara (CEO) ar putea intra in 
greva, la fel cum au facut deja peste 10.000 de salariati ai Complexului Energetic Oltenia (CEO) . Angajatii de la 
minele si centralele hunedorene sunt nemultumiti ca statul importa energie, in loc sa ii lase sa o produca in tara. 
Presedintele Sindicatului Solidaritatea Hunedoara, Cristian Istoc, a declarat pentru Ziare.com ca - in conditiile in 
care se va gasi o cale legala de a incepe un protest - oamenii nu se vor gandi de doua ori inainte sa se solidarizeze 
cu colegii lor mineri si energeticieni de la CEO. 
"La acest moment, asteptam ca la Complexul Energetic Oltenia sa se oficializeze demersurile care tin de greva, ca 
sa vedem daca ne putem si noi solidariza sau nu. Momentan, solidarizarea nu poate fi decat la nivel declarativ, de 
vreme ce revendicarile celor de acolo nu sunt semnate nici de muncitori si nici de sindicat, din cate am vazut. Se 
pare ca acolo exista o probleme inclusiv la nivel sindical. 
Daca vom gasi o bresa legala, insa, cu siguranta vom trece si noi la protest", ne-a spus Cristian Istoc. 
Liderul sindical sustine ca nemultumirea angajatilor de la CEH tine atat de faptul ca nu li se majoreaza salariile, cat 
si de faptul ca statul nu le creaza conditii sa produca energie, preferand, in schimb, sa o importe. 
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"E clar ca nu se poate continua asa! Pe de o parte Romania importa energie, iar pe de alta parte, noi functionam 
la o capacitate de 65 MW din totalul puterii instalate de 1350 de MW. De ce nu producem mai mult? Din cauza ca 
nu avem carbune si nu se doreste sa producem mai mult. 
Sigur, se poate spune ca folosirea carbunelui pune probleme de mediu. Dar acesta este doar un pretext. La 
centrala de la Paroseni, spre exemplu, putem arde carbunele din Vale (a Jiului -n.red.), pentru ca s-au rezolvat deja 
problemele de mediu ale utilajelor. In plus, exista carbune pe piata externa numit Indo 4200, care nu are continut 
de sulf si putea fi folosit cu succes, fara incalcarea vreunei norme de mediu si fara cheltuieli cu desulfurarea. 
Putem lucra cu astfel de carbune si ar fi fost mai bine decat sa importam energie. Dar nu s-a dorit. Ministerul 
Energiei ne-a facut tot felul de promisiuni, dar pana la urma vedem ca nu doreste deloc sa sprijine sectorul 
carbunelui. 
Practic, asa cum am mai spus, la acest moment, autoritatile pregatesc piata pentru inaugurarea centralei de la 
Pacs, din Ungaria, din 2023. Probabil ca statul vrea sa se cumpere de acolo, nu din tara", a mai declarat Catalin 
Istoc pentru Ziare.com. 
Daca, in paralel cu greva de la CEO ar izbunci si un protest la CEH, alimentarea Romaniei cu energie ar fi, mai mult 
ca sigur, in pericol. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Viorica Dăncilă prezintă astăzi în plenul Parlamentului European priorităţile preşedinţiei României la UE 
Premierul Viorica Dăncilă va prezenta marţi după-amiază, în faţa Parlamentului European reunit în sesiune 
plenară la Strasbourg, priorităţile preşedinţiei române a Consiliului Uniunii Europene, cu accent pe coeziune şi 
valori comune, siguranţă şi consolidarea Europei ca actor global, potrivit site-ului legislativului european. 
Intervenţia şefului executivului român va începe la ora locală 15:00 (14:00 GMT) şi va fi precedată de o 
întrevedere a delegaţiei guvernamentale române cu preşedintele Parlamentului European, Antonio Tajani. 
La ora locală 17:00 (16:00 GMT) sunt prevăzute declaraţii comune de presă ale premierului român şi ale 
preşedintelui PE. 
Priorităţile Preşedinţiei române a Consiliului UE vor fi prezentate de premierul Viorica Dăncilă, marţi seară, şi în 
cadrul reuniunii grupului europarlamentar al Alianţei Progresiste a Socialiştilor şi Democraţilor (S&D). 
Delegaţia guvernamentală condusă de premierul Viorica Dăncilă şi înalţi oficiali europeni vor participa, de la ora 
locală 19:00 (18:00 GMT), la vernisajul expoziţiei de fotografie cu tema "Tradiţii şi peisaje din România", 
organizată cu prilejul începerii Preşedinţiei române a Consiliului Uniunii Europene. 
Din delegaţia română mai fac parte ministrul afacerilor externe, Teodor Meleşcanu, ministrul delegat pentru 
afaceri europene, George Ciamba, ministrul fondurilor europene, Rovana Plumb, ministrul finanţelor publice, 
Eugen Teodorovici, ministrul muncii şi justiţiei sociale, Marius Budăi, şi ministrul afacerilor interne, Carmen Dan. 
(Sursa: Agerpres) 

 

 Guvernul, contraofensivă după respingerea aceloraşi doi candidaţi PSD. Olguţa Vasilescu: Iohannis, în 
continuare, încalcă atât legislaţia României, cât şi deciziile CCR 
Guvernul este aşteptat să sesizeze, marţi, Curtea Constituţională după ce preşedintele Klaus Iohannis a anunţat că 
îi refuză pentru a doua oară pe Lia Olguţa Vasilescu şi Mircea Drăghici la ministerele Dezvoltării şi Transporturilor. 
Anunţul a fost făcut luni seara de către Lia Olguţa Vasilescu. 
„Ne-am pus cărţile de identitate în dosarul pe care l-am trimis la Cotroceni, CV-uri şi aşa mai departe din care să 
rezulte că nu încălcăm nicio lege. Este clar că domnul preşedinte Klaus Iohannis insistă să calce în picioare o decizie 
a Curţii Constituţionale care prevede clar că prima oară poate să refuze pe indiferent ce motive doreşte domnia sa, 
pe oportunitate, dar că a doua oară nu are voie să refuze decât pe motive de legalitate. Legalitatea ar presupune 
ar presupune cele patru condiţii pe care le-am amintit şi , aşa cum ştie şi Klaus Iohannis , îndeplinim foarte clar 
aceste condiţii de legalitate. Domnul preşedinte Klaus Iohannis în continuare nu face altceva decât să încalce atât 
legislaţia României, cât şi deciziile CCR, motiv pentru care Guvernul a anunţat deja că în cursul zilei de mâine va 
sesiza din nou Curtea Constituţională”, a declarat Lia Olguţa Vasilescu, la Digi 24. 
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Secretarul general al Guvernului, Toni Greblă, a declarat, luni, pentru MEDIAFAX că dacă şeful statului va relua 
aceleaşi motive pentru a invoca refuzul celor doi miniştri, atunci Executivul „nu poate decât să sesizeze CCR” 
pentru a constata existenţa unui conflict juridic de natură constituţională. 
„După ce vom vedea că răspunsul preşedintelui va fi acelaşi cu cel pe care l-am mai primit, nu avem decât să 
sesizăm Curtea Constituţională. Mai întâi să vedem motivele refuzului, care sunt foarte importante şi pentru noi, 
dar şi pentru preşedinte”, a declarat pentru MEDIAFAX secretarul general al Guvernului, Toni Greblă. 
Deputatul PSD Cătălin Rădulescu a declarat, luni, pentru MEDIAFAX, că, indiferent dacă România deţine sau nu 
Preşedinţia Consiliului UE, Klaus Iohannis „trebuie suspendat”, pentru că „nu face bine poporului român” şi nu are 
„niciun fel de legătură cu Constituţia”. 
„Eu cred că acest preşedinte indiferent că suntem la preşedinţia Consiliului UE, nu face bine poporului român. 
Acest om nu are niciun fel de legătură nici cu Constituţia, nu vrea să facă absolut nimic din atributele 
constituţionale , nu respectă nicio decizie a Curţii Constituţional. Acest om trebuie suspendat. Trebuie pus un 
preşedinte care să numească miniştri, nu-i posibil să stai tu de o lună jumătate, fără miniştri, să numească 
procuror general, să revoce procuror general , să numească procurorul DNA, şeful DNA care a fost propus de 
ministrul Justiţiei”, a declarat pentru MEDIAFAX Cătălin Rădulescu. 
Social-democratul a mai spus că le va cere colegilor săi să decidă suspendarea din funcţie a şefului statului. 
„O astfel de atitudine neconstituţională eu nu am văzut nici măcar la Traian Băsescu. Nu se justifică în niciun fel de 
motiv să fie susţinut preşedintele în continuare. În momentul în care un preşedinte nu a respectat o decizie a CCR, 
atunci Parlamentul l-a revocat”, a adăugat deputatul PSD. 
Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, luni, că va refuza şi noile propuneri de miniştri, respectiv Lia Olguţa 
Vasilescu pentru portofoliul Dezvoltării şi Mircea Drăghici la ministerul Transporturilor. 
„Da, aceste două propuneri vor fi refuzate în cursul acestei săptămâni. Într-o zi, două vor fi finalizate documente 
şi reexpediate la Guvern”, a declarat preşedintele Klaus Iohannis. 
Acesta a mai afirmat că motivele refuzului au fost invocate în scrisorile trimise premierului Viorica Dăncilă. 
„Nu am primit niciun fel de alte propuneri şi discuţiile pe care le-am purtat nu au viozat alte propuneri”, a adăugat 
şeful statului. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Vâlcov a oferit detalii despre cum se va calcula şi plăti taxa pe activele bancare 
Taxa pe activele bancare se va calcula şi se va plăti trimestrial, ceea ce înseamnă că la cotaţia medie a ROBOR din 
ultimul trimestru al anului trecut, rata anuală a taxei se va situa la 1,2%, a declarat, pentru ZF, Darius Vâlcov, 
consilier al premierului Viorica Dancilă. 
În aceste condiţii, băncile locale ar urma să plătească în contul taxei pe active circa 5 miliarde de lei în 2019, 
potrivit calculelor ZF. 
Valoarea medie a ROBOR în ultimele trei luni din 2018 s-a situat la 3,17% pe an, nivel care corespunde unei taxe 
pe activele bancare de 0,3%. 
Cum taxa se aplică trimestrial, rata anuală a taxei este de 1,2%. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 România a înregistrat al doilea deficit de cont curent din UE, în trimestrul al treilea 
România a înregistrat un deficit de cont curent de 3,2 miliarde de euro, în trimestrul al treilea al anului trecut, al 
doilea ca valoarea din Uniunea Europeană (UE), arată datele publicate luni de Eurostat - Biroul de Statistică al UE. 
Acesta reprezintă o creştere cu 18,5% faţă de trimestrul anterior şi de 2,5 ori faţă de aceeaşi perioadă a anului 
trecut. 
Cel mai mare deficit de cont curent l-a înregistrat Marea Britanie, de 35,4 miliarde de euro, iar pe locul al treilea 
au fost, fiecare cu 2,5 miliarde de euro, Franţa şi Polonia. 
La polul opus, cel mai ridicat excedent l-a obţinut, în trimestrul al treilea, Germania, de 51,7 miliarde de euro, 
urmată de Olanda - cu 20,5 miliarde de euro, Italia - cu 15,1 miliarde de euro şi Irlanda - cu 9,1 miliarde de euro. 
UE a obţinut un surplus de cont curent, ajustat sezonier, de 38,7 miliarde de euro (1% din PIB), în trimestrul al 
treilea, o scădere de 35,4% faţă de trimestrul anterior şi de 36% faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent. 
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De asemenea, zona euro a obţinut un surplus de cont curent de 76,2 miliarde de euro, o scădere de 20,7% faţă de 
trimestrul anterior şi de 29,4% faţă de acelaşi trimestru al anului trecut. 
În perioada ianuarie - noiembrie 2018, contul curent al balanţei de plăţi a înregistrat un deficit de 8,73 miliarde de 
euro, o creştere de 60% (3,26 miliarde de euro), comparativ cu aceeaşi perioadă a anului trecut, arată datele 
publicate luni de Banca Naţională a României (BNR). 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Preşedintele, despre scandalul Ciucă: Propunerea pentru şeful Armatei a lipsit. Acţiunea din contencios e 
inoportună şi riscantă 
Preşedintele Klaus Iohannis a catalogat drept inoportună şi riscantă intenţia ministerului Apărării de a ataca în 
contencios-administrativ decretul de prelungire a mandatului şefului Statului Major, precizând că de fapt Gabriel 
Leş nu a avut o propunere pentru conducerea Armatei. 
"Am văzut că este foarte vocal acest ministru care nu a fost capabil să vină cu o propunere legală. Sunt două 
aspecte aici, propunerea pe care a făcut-o nu a fost legală, a propus o persoană pentru două funcţii, ceea ce nu se 
poate, a doua chestiune este că nu a avut de fapt o propunere pentru şeful Armatei, nu există o nominalizare a 
unei persoane care ar urma să ocupe această funcţie. Decizia luată de mine a fost singura posibilă şi corectă, de 
prelungire", a declarat preşedintele, la Cotroceni. 
Klaus Iohannis a declarat că PSD-ul este "foarte supărat că nu i-a ieşit jocul" cu conducerea Armatei. 
"Ministrul e foarte supărat că nu i-a ieşit jocul, asta nu schimbă nimic, propunerea a fost nelegală, iar propunerea 
pentru şeful Armatei a lipsit", a completat Klaus Iohannis. 
Întrebat cum cataloghează intenţia ministerului Apărării Naţionale de a ataca în contencios-administrativ decretul 
de prelungire a mandatului şefului Statului Major al Apărării şi faptul că MApN a transmis către Preşedinţie o 
plângere prealabilă în acest sens, şeful statului a precizat: "Faptul că se adresează în contencios-administrativ mi 
se pare un demers inoportun şi riscant". 
Ministerul Apărării a transmis către Preşedinţie o plângere prealabilă prin care cere anularea decretului de 
prelungire a mandatului şefului Statului Major al Apărării, urmând ca, dacă Preşedinţia nu anulează decretul, să-l 
atace şi în contencios. Termenul legal pentru ca Administraţia Prezidenţială să dea un răspuns este de 30 de zile. 
Plângerea prealabilă a fost depusă şi înregistrată marţi seară. Preşedintele Klaus Iohannis a semnat pe 28 
decembrie 2018 decretul de prelungire, cu un an, a mandatului generalului Nicolae Ciucă ca şef al Statului Major 
al Apărării. Ulterior, premierul Viorica Dăncilă şi ministrul Apărării, Gabriel Leş, au acuzat că şeful statului nu a 
avut bază legală, deoarece propunerea de prelungire a mandatului nu a venit din partea MApN. Şeful Executivului 
ilă a declarat că decretul pentru prelungirea mandatului şefului SMG, Nicolae Ciucă, semnat de preşedintele Klaus 
Iohannis, nu respectă condiţiile de legalitate şi creează premisele unui conflict juridic de natură constituţională. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Apărării a informat Parchetul Militar că în cazul licitației pentru corvete au fost încălcate anumite 
regulamente interne 
Ministerul Apărării a informat Parchetul Militar că în cazul licitației pentru corvete au fost încălcate anumite 
regulamente interne, susțin surse judiciare. Procurorii militari analizează în prezent sesizarea Armatei și vor hotărî 
în scurt timp dacă vor deschide sau nu un dosar penal. În tot acest timp însă, licitația pentru contractul de 1,6 
miliarde de euro rămâne suspendată pe termen nedeterminat, făcând imposibilă estimarea unui termen la care 
Marina să poată avea măcar o navă modernă. 
Cu doar o zi înainte de expirarea termenului în care trebuia anunțat câștigătorul licitației pentru corvete, MApN a 
informat scurt că procedura este suspendată. 
Ministerul a sesizat Parchetul Militar după ce a descoperit lucuri care pot afecta realizarea interesului naţional de 
securitate. Sunt analiști militari care spun însă că sesizarea ar putea fi doar un tertip. 
Problema e că sesizarea parchetului blochează pe termen nedeterminat procedura de achiziție a corvetelor, cel 
mai important plan de înzestrare al Forțelor Navale, timp în care Rusia își întărește prezența în penisnsula 
Crimeea aflată la doar câteva sute de kilometri de România. 
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Armata se chinuie de câțiva ani să ducă la capăt procedura de achiziție a fregatelor. Guvernul Cioloș a hotărât în 
2016 să încredințeze contractul de 1,6 miliarde de euro firmei Damen. 
Compania olandeză urma să construiască cele 4 corvete în șantierul de la Galați și să le doteze cu armament 
american. 
Ulterior, guvernul PSD a anulat încredințarea directă și a început o licitație. 
Participanți au fost: Fincantieri, Naval Group și Damen. După ce au tot amânat anunțarea câștigătorului, cei de la 
MApN au suspendat procedura. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Procese suspendate la ÎCCJ. Completul 1 de 5 judecători şi-a sistat activitatea şi a sesizat Secţiile Unite 
Completul 1 de 5 judecători de la ÎCCJ a decis, luni, suspendarea proceselor şi sesizarea Secţiilor Unite, în 
contextul deciziei CSM prin care s-a stabilit ca toate dosarele repartizate în decembrie 2018 să rămână şi în 2019 
la completurile trase la sorţi. C1 judecă dosarele lui Sebastian Ghiţă şi Victor Ponta. 
Preşedintele completului 1 de 5 judecători de la instanţa supremă, Iulian Dragomir, a decis, luni, să fie suspendate 
toate procesele şi să fie sesizate Secţiile Unite de la ÎCCJ, după ce CSM a decis, anul trecut, ca toate dosarele 
repartizate în decembrie 2018 să rămână la aceleaşi completuri şi în 2019. Completul de 5 judecă dosarul Turceni-
Rovinari, în care sunt inculpaţi Victor Ponta şi Dan Şova, dosarul Asesoft al lui Sebastian Ghiţă şi Iulian Bădescu, 
dosarul lui Viorel Hrebenciuc. 
„C5, văzând dispoziţiile hotărârii CSM prin care s-a stabilit ca toate dosarele repartizate în 13 dec să rămână la 
Completurile trase la sorţi in decembrie anul trecut, având în vedere jurisprudenţa, care arată că dosarele rămân 
doar la Completurile care au început administrarea probelor. Punem în discuţie sesizarea Secţiilor Unite în vederea 
schimbării jurisprudenţei. Stabilim sesizarea Secţiei penale pentru a spune un punct de vedere, pune în discuţie 
suspendarea proceselor”, a spus preşedintele completului de 5 judecători, Iulian Dragomir. 
Toate aceste procese au fost amânate pentru 4 februarie. 
Potrivit Legii 304/2004, instanţa supremă se constituie în Secţii Unite pentru soluţionarea, în condiţiile legii, a 
sesizărilor privind schimbarea jurisprudenţei Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie sau pentru sesizarea Curţii 
Constituţionale pentru controlul constituţionalităţii legilor înainte de promulgare. 
Magistraţii Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie au tras la sorţi, pe 3 ianuarie, pentru anul 2019, noii judecători din 
completurile de 5 în materie civilă şi penală. Vor funcţiona şase completuri în total, spre deosebire de patru, câte 
erau până acum. 
Noilor completuri desemnate prin tragerea la sorţi din ianuarie 2019 nu le-au fost repartizate dosare precum cel 
al lui Liviu Dragnea, Sebastian Ghiţă, Toni Greblă sau Călin Popescu Tăriceanu, cauze repartizate deja prin tragerea 
la sorţi din decembie anul trecut. Judecătorii CSM au stabilit la finele anului 2018, ca toate dosarele repartizate la 
completurile de 5 judecători de la ÎCCJ, în 13 decembrie, să fie judecate în 2019 de aceiaşi judecători, fără a fi 
organizată o tragere la sorţi şi în privinţa lor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Sindicaliștii din penitenciare ies la atac: Tudorel Toader dezinformează 
Federația Sindicatelor din Administratia Nationala a Penitenciarelor a transmis luni, printr-un comunicat de presă, 
că ministrul Justiției, Tudorel Toader,  „dezinformează în legătură cu recursul compensatoriu”. 
Reacția vine după ce ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a spus că proiectul de lege privind recursul compensatoriu 
a fost iniţiat sub guvernarea anterioară iar propunerea legislativă a fost transmisă de Guvern către Senat înainte 
ca el să fie numit ministru. 
„Pe fondul disputei create între Tudorel Toader, actualul ministru al Justiției și Raluca Prună, fost ministru al 
Justiției, referitor la inițiativa privind Legea cunoscută a fi a "recursului compensatoriu" facem următoarele 
precizari: Proiectul inițiat de către Raluca Prună în mandatul Dacian Ciolos este substanțial diferit față de cel 
adoptat în Guvern în mandatul Sorin Grindeanu la 31 ianuarie 2018, și prezentat de catre ministrul Florin Iordache 
ca parte a unui pachet care includea, la acea vreme, și grațierea unor pedepse . Cele doua forme sunt disponibile 
pe site-urile Ministerului Justiției și Parlamentului. În concluzie, ministrul Tudorel Toader dezinformează”, potrivit 
comunicatului de presă. 
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„Din stenogramele de ședință ale comisiilor și plenului parlamentar rezultă, fără echivoc, faptul că Ministerul 
Justiției, în mandatul Tudorel Toader, a susținut proiectul propus de Guvern la 31 ianuarie 2018 și modificările de 
esență propuse și aprobate de către coaliția majoritară, insistând chiar prin secretarul de stat Mariana Moț că 
astfel procedura ar fi mai clară. 
Față de varianta inițială au fost operate în procedură de urgență modificări de substanță în Comisia Juridică de 
disciplină și imunități a Camerei Deputaților, fără ca reprezentantul Ministerului Justiției să formuleze obiecții. 
Aceste modificări au denaturat semnificativ proiectul de act normativ prin: 
- schimbarea referinței de suprafață de la 3 mp/detinut la 4 mp/detinut. Astfel, s-a creat o aparență a supra-
aglomerării. La 3mp/deținut sistemul penitenciar avea un grad de aglomerare de 104,7% conform raportărilor 
Conisliului Europei. De precizat că CEDO se raportază tot la 3mp. 
- introducererea unur conditii alternative (nu cumulative) extrem de imprecise in definirea conditiilor imporprii de 
detentie, asigurându-se extinderea forțată a ariei de aplicare. Dacă această lege s-ar aplica și românilor plătitori 
de taxe, practic, majoritatea spațiilor de locuit din România ar fi în condiții improprii. 
- extinderea spațiului de referință de la nivelul camerei de deținere la nivelul corpului de detenție, ceea ce a dus la 
situații absurde în care pentru o singură cameră în condiții improprii, corupuri întregi sunt declarate improprii. În 
acest fel au beneficiat și deținuții-vip care de regulă au fost cazați în camere spațioase și bine dotate”, mai spun 
sindicaliștii. 
„Am formulat obiecții față de proiectul inițial, iar ministrul Raluca Prună a participat direct la discutarea acestora. 
Motivul principal este că proiectul pornește de la o premisă greșită, acea că trebuie recompensați infractorii, și că 
CEDO solicită îmbunătățirea condițiilor de detenție nu favorizarea infractorilor. Înainte și după aplicarea legii am 
avertizat în legătură cu efectele negative asupra criminalității și am cerut abrogarea de urgență a acestei aberații 
legislative. Ministrul Toader a susținut însă în mod constant această lege și chiar a propus ca și deținuții care între 
timp s-au liberat să fie compensați financiar cu sume cuprinse între 5 - 8 euro/zi de detenție. În concluzie, fără să 
uităm problemele din mandatul Raluca Prună pentru care am și ieșit în stradă dealtfel, constatăm că ministrul 
Tudorel Toader își păstrează neplăcutul obicei de a dezinforma opinia publică”, se mai arată în comunicat. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Tensiuni după eliberarea deținuților. Opoziţia şi societatea civilă cer abrogarea Legii recursului compensatoriu 
Recentele infracțiuni comise de recidiviști au pus pe jar societatea civilă, dar și Opoziția. Cer abrogarea Legii 
recursului compensatoriu, în baza căreia 13 mii de infractori au fost eliberați înainte de termen. Tensiunea a 
escaladat la prânz, când sediul Ministerului Justiției a fost vandalizat de două persoane. În apărarea lui, 
ministrul Justiției spune că legea este moștenirea guvernării tehnocrate. 
Asociaţia Voci pentru Democraţie şi Justiţie atrage atenţia că recidiviştii au comis cele mai multe infracţiuni cu 
violenţă din ultima perioadă. Dau și câteva exemple: tânărul care a fost ucis sâmbătă la Mediaș de un bărbat care 
fusese condamnat tot pentru crimă, o tânără violată de un interlop din Iași sau cazul barmaniței jefuite și bătute 
cu sălbăticie de un bărbat. Asociația cere Parlamentului abrogarea legii. Și Opoziția susține acest demers și anunță 
că depune un proiect de lege în acest sens. 
Stelian Ion, deputat USR: "Nu credem nici că o îmblânzire a legii, o îmbunătățire, în sensul unor exceptări a unor 
categorii de deținuți e suficientă, pentru că legea în sine, de la cap la coadă, este incorectă". 
Ludovic Orban, președintele PNL: "Consecințele eliberării din închisori a aproape 11 mii de deținuți se transformă 
într-o amenințare de zi cu zi la viața, siguranța și bunurile private ale fiecărui cetățean român". 
Și parlamentari ai PSD consideră această lege ar trebui regândită: "O modificare sau o revenire la lege trebuie 
făcută. Pe de altă parte, trebuie să fim foarte corecţi şi să spunem că aceşti recidivişti ar fi fost recidivişti să fără să 
beneficieze de recursul compensatoriu". 
Sorin Dumitrașcu, președintele Sindicatului Penitenciarelor: "Această perioadă în care deținuții trebuie să stea în 
penitenciar, pentru că așa a considerat un judecător, nu este o decizie arbitrară, această perioadă duce la 
incapacitarea lor. Nu ar mai fi comis aceste infracțiuni și nu le-ar fi comis mai repede dacă nu ar fi fost puși în 
libertate mai repede". 
Nemulțumiți de efectele legii recursului compensatoriu, doi cetățeni au aruncat cu vopsea și cu cuțite pe treptele 
Ministerului Justiției. Cei doi au fost prinși și sunt acum cercetați pentru tulburarea liniștii și ordinii publice și 
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pentru distrugere. Și ministrul Justiției a avut un punct de vedere în urma solicitărilor venite din partea societății 
civile și a parlamentarilor. Tudorel Toader susține că proiectul de lege a fost inițiat de guvernarea tehnocrată și 
adoptat de Parlament. 
Tudorel Toader dă vină pe fosta guvernare: "Am arătat următoarele: proiectul de lege a fost iniţiat de către 
guvernarea tehnocrată, faptul că CSM l-a avizat şi a propus considerarea zilelor că fiind executate, că A fost 
adoptat de Parlament , că A intrat în vigoare la scurt timp după Ce eu am devenit ministru şI că Studiul de impact 
nu se face după ce legea întră în vigoare". 
Legea privind recursul compensatoriu a intrat în vigoare la sfârșitul anului trecut. Potrivit actului normativ, pentru 
fiecare 30 de zile de executare în condiții improprii, deținuții au beneficiat de scurtarea pedepsei cu câte 6 zile. 
Din datele Sindicatului Adminstrației Penitenciarelor, până acum au beneficiat de această lege 13.000 de deținuți, 
iar 900 s au întors deja în penitenciar, după ce au comis noi infracțiuni. 
Potrivit PNL, 11.000 de infractori au fost eliberaţi mai devreme, iar 700 dintre ei s-au întors deja după gratii, după 
ce au comis alte infracţiuni. 
'USR va depune astăzi (n.r. - luni) un proiect de lege care să abroge prevederile referitoare la recursul 
compensatoriu. O Românie întreagă a observat zilele trecute, a văzut terifiată, la televizor, imaginile crimei 
teribile de la Mediaş, dar am auzit cu toţii de celelalte infracţiuni, de tâlhăriile, de violurile, de faptele comise cu 
violenţă de către deţinuţii care au fost eliberaţi înainte de termen în baza acestui recurs compensatoriu. Deja este 
prea târziu, Guvernul ar trebui să vină el cu o ordonanţă de urgenţă de abrogare, dar nu credem că se va întâmpla 
acest lucru, aşa încât această lege pentru abrogarea prevederilor referitoare la recursul compensatoriu va fi 
depusă astăzi de către parlamentarii USR', a declarat Stelian Ion, la Parlament.  
În opinia acestuia, o îmbunătăţire a actualei legi în vigoare, în sensul exceptării unor categorii de deţinuţi de la 
aplicarea recursului compensatoriu, nu e suficientă.  
'Legea în sine, de la cap la coadă, este incorectă. Sunt situaţii în care unii dintre aceşti deţinuţi au fost ţinuţi în 
condiţii proprii, să spun aşa, în condiţii acceptabile, însă penitenciarul, în integralitatea lui, având unele celule cu 
condiţii nepotrivite, a fost categorisit ca fiind unul impropriu şi toţi, fără niciun discernământ, au beneficiat de 
această măsură', a spus Stelian Ion.  
Deputatul a adăugat că, mai mult decât atât, nu a existat niciun ''filtru judiciar'' prevăzut în lege.  
'De unde proiectul iniţial al Guvernului prevedea aceste măsuri compensatorii, a spus Guvernul la acel moment, 
ca o parte a instituţiei liberării condiţionate, unde judecătorul poate aprecia de la caz la caz dacă e cazul să se 
aplice o astfel de măsură de liberare condiţionată, e, de data aceasta, modificată în Parlament de parlamentarii 
PSD, parlamentarii Puterii, şi aş vrea să subliniez şi contribuţia substanţială negativă a UDMR-ului, care a propus 
un beneficiu de 9 zile de a fi scăzute din pedeapsa iniţială la 30 de zile executate efectiv. Deci iată PSD, ALDE, 
UDMR - toate au venit cu aceste modificări şi au creat din proiectul iniţial al Guvernului, care oricum era 
discutabil, o lege monstruoasă, care pune în pericol siguranţa cetăţenilor', a precizat deputatul USR. 
 (Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 ANP: Peste 14.400 de deţinuţi au fost eliberaţi în baza recursului compensatoriu. Mulţi au revenit în puşcărie 
Administraţia Naţională a Penitenciarelor anunţă, referitor la eliberările datorate recursului compensatoriu, că, în 
perioada 2014-2018, dintr-un total de 14.402 deţinuţi care au beneficiat de prevederile legii, 11.851 au fost 
eliberaţi condiţionat, iar restul de 2.551 au fost eliberaţi la termen. 
"Din totalul celor 14.402 persoane care au beneficiat de prevederile Legii 169/2017, un număr de 11.851 au fost 
liberate ca urmare a admiterii cererii de liberare condiţionată de către instanţele de judecată competente, iar 
restul de 2.551 au fost liberate la împlinirea termenului de executare a pedepsei", transmite Administraţia 
Naţională a Penitenciarelor (ANP). 
De asemenea, din totalul persoanelor puse în libertate, beneficiare ale prevederilor Legii 169/2017, 724 au 
revenit în penitenciar, reprezentând un procent de 5,02% din totalul beneficiarilor recursului compensatoriu. 
"Precizăm că nu toate persoanele care au revenit în penitenciar, după momentul liberării, au săvârşit fapte de 
natură penală în perioada postdetenţie, parte dintre acestea având pe rol alte cauze penale, în diferite stadii de 
instrumentare, încă dinaintea punerii în libertate", mai arată Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
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Precizările vin după ce în ultima perioadă au fost lansate în spaţiul public critici faţă de recursul compensatoriu, 
întrucât mai mulţi deţinuţi eliberaţi au recidivat. 
Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a reiterat faptul că recursul compensatoriu, criticat din cauza recidiviştilor, a 
fost iniţiat de guvernarea tehnocrată şi CSM l-a avizat, subliniind totodată că proiectul a intrat în vigoare după ce 
el a fost învestit în funcţia de ministru.„Simple precizari: In repetate randuri, am arata urmatoarele: proiectul de 
lege privind recursul compensatoriu a fost initiat de catre guvernarea tehnocrata, faptul ca CSM( in componenta 
anterioara) l-a avizat si a propus considerarea zilelor ca fiind executate, ca a fost adoptat de parlament, ca a intrat 
in vigoare la scurt timp dupa ce am devenit ministru si ca studiul de impact nu se face dupa ce legea intra in 
vigoare”, a scris pe Facebook, ministrul Justiţiei, Tudorel Toader. 
Ministrul a mai spus că toate consecinţele acestui proiect trebuie asumate de iniţiatori. „PS: Consecintele 
trebuiesc asumate de catre cei care au initiat, cei care au avizat, de catre cei care au validat respectiva lege”, a 
mai scris Toader. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Legea risipei alimentare ia viteză în Guvern: Restaurantele și magazinele vor putea să doneze mâncare dar 
primesc și interdicții 
Guvernul se pregătește să adoptă normele de aplicare a legii privind diminuarea risipei alimentare, proiectul fiind 
introdus în circuit interguvernamental pentru avizare, ultimul pas înaintea adoptării în ședința Executivului. Draft-
ul hotărârii de Guvern, consultat de ȘTIRIPESURSE.RO, conține lista alimentelor care pot fi donate și care nu pot fi 
donate precum și termenul maxim până la care magazinele și restaurantele pot dona mâncarea către nevoiași. De 
asemenea, se va organiza o campanie națională de informare. 

 Contextul: Legea adoptată în Parlament spune că  „operatorii economici din sectorul agroalimentar sunt 
obligaţi” să întreprindă măsuri de prevenire a risipei alimentare precum: vânzarea cu preţ redus a produselor 
aflate aproape de expirarea datei-limită de consum; transferul alimentelor prin donare sau sponsorizare, pentru 
consumul uman, dar aflate aproape de expirarea datei-limită de consum. Guvernul trebuie să stabilescă, mai 
departe, regulile de aplicare a legii. 
Actul aflat în dezbatere la Guvern arată că în România nivelul de risipă alimentară este de 6,9% pentru familiile 
cu venituri sub 1.500 lei, nivelul de risipă fiind de 13.4% pentru veniturile de peste 3.500 lei. În ceea ce privește 
evoluția pe o perioadă mai lungă (6 luni) se constată un nivel mediu național al risipei alimentare din mediul 
urban de 10,4%. 
„Donarea de produse alimentare, în special către persoanele asistate social, va avea un efect pozitiv asupra 
calității vieții și sănătății acestora și se va reduce povara asupra bugetului public acordat pentru sprijinul acestor 
persoane, care vor putea beneficia de produse alimentare donate”, se arată în expunerea de motive. 
Hotărârea de Guvern pentru aprobarea normelor metodologice de aplicare a legii privind diminuarea risipei 
alimentare, aflată în lucru la Guvern, prevede următoarele: 
- Operatorii economici pot lua măsuri privind vânzarea cu preț redus a produselor agroalimentare supuse vânzării 
accelerat 
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- Operatorul economic poate dona produsele aflate aproape de expirarea datei durabilității minimale, către 
consumatorul final, sau către operatorul receptor, în baza unui contract, oricând in ultimele 10 zile de valabilitate 
până la atingerea datei durabilității minimale. 
- Operatorul receptor poate dona alimente doar către consumatorul final, așa cum au fost recepționate de la 
operatorii donatori sau sub formă de alimente gătite/preparate/transformate, prin utilizarea acestor alimente în 
incinta cantinelor sociale sau a altor obiective de alimentație publică care funcționează în baza Legii 292/2011 a 
asistenței sociale, cu modificările și completările ulterioare. 
- Unitățile de alimentație publică de tipul restaurante, restaurante cu autoservire, cofetării, patiserii, plăcintării, 
simigerii, covrigării, case de comenzi, cantine-restaurant și alte asemenea, pot dona alimente 
gătite/preparate/transformate către operatorii receptori și către consumatorii finali. 
- Este interzisă donarea către consumatorul final și către operatorul receptor a următoarelor alimente perisabile: 
sucuri de legume și fructe nepasteurizate, legume și fructe pretăiate, semințe germinate. 
- Este interzisă donarea către consumatorul final a următoarelor alimente perisabile microbiologic de origine 
animală, respectiv carnea și organele proaspete provenite de la bovine, porcine, caprine, bovine, cabaline, păsări 
de curte, vânat sălbatic sau de crescătorie, carnea tocată, carnea preparată, laptele crud și produsele din lapte 
crud, peștele și produsele din pescuit proaspete, ouăle și produsele din ouă crude. Aceste alimente pot fi donate 
doar către operatorii receptori de tipul cantinelor sociale sau a altor unități de alimentație publică, în vederea 
transformării acestora, fără întârziere nejustificată, în produs finit, destinat consumatorului final. 
- Autoritățile publice cu atribuții de reglementare și control în domeniul agroalimentar vor desfășura acțiuni de 
informare și educare a consumatorilor finali cu privire la prevenirea și diminuarea risipei alimentare prin campanii 
de informare media, campanii de informare în școli, campanii online, organizarea de seminarii, conferințe, 
forumuri, organizarea de manifestări educative, de voluntariat, cu caracter social, tipărirea de materiale 
publicitare și de informare. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Mişcarea pentru Dezvoltarea Moldovei, care susţine descentralizarea, a fost lansată luni 
Membrii societăţii civile au lansat, luni, asociaţia „Mişcarea pentru Dezvoltarea Moldovei” (MDM), care are deja 
filiale în toate cele opt judeţe ale Moldovei şi care are ca scop promovarea intereselor regionale pe agenda 
naţională. 
„Situaţia Moldovei este dramatică şi se impun acţiuni imediate, fără de care lucrurile pot genera pericole greu de 
anticipat”, au scris membrii Mişcării, într-o postare publicată pe Facebook. 
De asemenea, aceştia au publicat un manifest, prin care îşi argumentează înfiinţarea şi îşi anunţă obiectivele. 
„Moldova este, de mai bine de 100 de ani, un teritoriu marginalizat, mereu pus la coadă. Un teritoriu exploatat 
electoral, periodic, cu promisiuni niciodată îndeplinite. Suntem opt judeţe - 4 milioane de oameni - care speră în 
zadar de la politicieni desemnaţi de la centru o viziune consolidată pentru acest sfert de ţară. Politicile centraliste 
şi-au dovedit cu fiecare ciclu electoral, de 30 de ani încoace, neputinţa şi ineficienţa. Moldova de azi este 
subdezvoltată economic şi fără voce politică pentru că e reprezentată în Capitală de politicieni mediocri şi 
obedienţi, care nu s-au solidarizat niciodată pentru a apăra interesele celor 4 milioane de alegători. Politicieni 
care votează fără greş în conformitate cu linia partidului centralist, nu cu nevoile şi cu interesele alegătorilor lor. 
Fiecare an înseamnă, pentru aceşti 4 milioane de alegători, încă un buget de stat în care Moldovei „nu i se alocă 
bani” pentru drumurile de care are nevoie, pentru spitale, pentru şcolile în care să-şi educe copiii. Moldova are 
nevoie, prin urmare de o voce clară, articulată, care să-i protejeze şi promoveze interesele. Problemele Moldovei 
au dreptul să intre pe agenda naţională. Cele opt judeţe ale Moldovei au probleme specifice - care ţin de 
geografie, de infrastructură, de dinamica socială, de proiecţia conştientă a unui viitor sănătos”, au scris 
reprezentanţii MDM, în manifest. 
Anul trecut, Moldova, care înseamnă peste 20% din suprafaţa ţării, a primit un umilitor 2,3% din bugetul naţional 
de investiţii al Ministerului Transporturilor, evidenţiază fondatorii MDM una dintre principalele probleme ale 
regiunii, respectiv infrastructura. 
„Regiunea e privită de decenii, în luări publice de poziţii, prin lentila unor stereotipii care-o califică drept „primitor 
universal” de infuzii financiare. Datele arată însă, adesea, altceva: în perioada 2012-2015, de exemplu, regiunea 
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Nord-Est a livrat bugetului central cu 10 miliarde de lei (2,3 miliarde de euro) mai mult decât a primit înapoi prin 
realocări. Fenomenul migraţiei forţei de muncă - care trage în jos întreaga economie naţională - are efecte 
devastatoare în Moldova: din trei emigranţi români, unul este din Moldova; 25% din populaţia zonei - faţă de 
10%, media naţională - contribuie, prin munca lor, la PIB-ul altor ţări. Oraşe mari - sau judeţe întregi, precum 
Galaţiul sau Botoşaniul - sunt condamnate la izolare şi declin accelerat pentru că nu-şi pot conecta motoarele 
economice la cele ale regiunii; şi n-o pot face pentru că nu există conexiuni de transport adecvate şi politici 
regionale care să le valorifice inteligent resursele, creativitatea, potenţialul”, au mai menţionat reprezentanţii 
MDM printre problemele principale ale regiuni. 
Printre membrii fondatori ai MDM sunt fondatori ai asociaţiilor civice ieşene care promovează construirea 
Autostrăzii Iaşi - Tîrgu Mureş, respectiv „Moldova vrea Autostradă” şi „Împreună pentru A8”. În plus, iniţiatorii au 
susţinut că nu intenţionează să se transforme în partid politic. 
În schimb, membrii mişcării susţin procesul de regionalizare, prin care apreciază că o regiune precum Moldova 
poate atrage mai multe fonduri europene. De asemenea, membrii acesteia intenţionează să propună, în 
următoarele luni, un model naţional de descentralizare administrativă - şi de punere în acord a intereselor 
regionale cu obiectivele dezvoltării naţionale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Amenzi de 2,44 milioane de euro pentru ANAT si 13 agentii de turism: S-au inteles sa nu scada preturile 
vacantelor 
Consiliul Concurentei a anuntat, luni, ca a amendat 13 agentii de turim si Asociatia Nationala a Agentiilor de 
Turism (ANAT) cu amenzi totale de 11,42 milioane de lei (2,44 milioane euro) pentru coordonarea 
comportamentului pe piata. Investigatia va continua analiza privind posibilul comportament anticoncurential al 
Tarom, potrivit autoritatii. 
"Autoritatea de concurenta a constatat ca, in perioada iunie 2013-septembrie 2016, 13 agentii de turism si-au 
coordonat politicile comerciale, inclusiv printr-un schimb de informatii sensibile din punct de vedere concurential, 
cu scopul de a nu permite scaderea preturilor produselor/pachetelor turistice comercializate", se arata in 
comunicat. 
Astfel, potrivit autoritatii, agentiile de turism nu au redus, sub un anumit nivel, pretul de vanzare catre clienti 
pentru produsele turistice si/sau pachetele de servicii turistice comercializate. 
"De asemenea, acestea au limitat sau au eliminat campaniile promotionale ale companiilor concurente care 
ofereau reduceri sau gratuitati clientilor si si-au impartit numarul de locuri in avioanele contractate pentru 
zborurile de tip charter pentru a limita astfel in mod artificial oferta in vederea cresterii pretului de vanzare", se 
arata in comunicat. 
Amenzile au fost aplicate astfel: 
Aerotravel (amenda de 400.754,46 lei), 
Air Fla (amenda 9.618,91 lei), 
Corali Holidays (amenda 6.644,12 lei), 
Eximtur (amenda 685.116,14 lei), 
Fibula Air Travel (amenda 88.310,64 lei), 
Happy Tour (amenda 519.597,56 lei), 
Nova Travel (amenda 124.616 lei), 
Paralela 45 Turism (amenda 1.723.737 lei), 
Prestige Tours International (amenda 2.139.282,82 lei), 
Prompt Service Travel Company (amenda 186.084,73 lei), 
Rezeda World Travel (amenda 28.780,08 lei), Tez Tour (amenda 55.930 lei), 
Touring Europabus Romania (amenda 5.397.762,87 lei). 
Christian'76 Tour a aplicat la programul de clementa, oferind dovezi privind existenta faptelor anticoncurentiale, 
si a primit imunitate la amenda, potrivit autoritatii. 
Totodata, companiile Aerotravel, Eximtur, Fibula Air Travel, Nova Travel, Paralela 45 Turism, Prompt Service 
Travel Company, Rezeda World Travel, Tez Tour, Touring Europabus Romania au recunoscut participarea la 
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practica anticoncurentiala si au beneficiat de reducerea cu 20% din nivelul de baza al amenzii. 
"Investigatia va continua analiza privind posibilul comportament anticoncurential al Companiei Nationale de 
Transporturi Aeriene Romane Tarom S.A., respectiv facilitarea savarsirii faptei anticoncurentiale", se arata in 
comunicat. 
In cadrul aceleiasi investigatii, Consiliul Concurentei a sanctionat ANAT cu 53.304,02 lei deoarece, in perioada 
septembrie 2012 - aprilie 2016, ar fi interzis membrilor sai care operau ca revanzatori pentru produse turistice 
si/sau pachete de servicii turistice, sa acorde clientilor reduceri sub forma cedarilor unei parti din comisioanele ce 
le reveneau de la companiile (tur-operatorii) care ofereau acele produse/pachete turistice. 
"ANAT si-a recunoscut fapta anticoncurentiala si a beneficiat de o reducere a amenzii de 20%. Totodata, Consiliul 
Concurentei a impus ANAT obligatia de a organiza si derula actiuni de instruire pentru agentiile membre si 
angajatii acestora, pentru a cunoaste reglementarile din domeniul concurentei si, astfel, sa poata identifica 
posibile practici anticoncurentiale", se arata in comunicat. 
Aceasta este prima investigatie declansata de Consiliul Concurentei in urma unor informatii primite printr-o 
sesizare anonima inregistrata pe platforma avertizorilor de concurenta. 
In acelasi timp, Autoritatea de Concurenta a solicitat imbunatatirea cadrului de reglementare prin corecta si 
completa transpunere a Directivei europene privind pachetele de servicii de calatorie si serviciile de calatorie 
asociate (Directiva UE 2302/2015), astfel incat sa fie protejati atat turistii, cat si operatorii din domeniu. 
"Consiliul Concurentei considera ca este foarte important sa fie acoperit complet riscul turistului, iar, la acest 
mecanism de despagubire/de garantii, agentiile de turism trebuie sa participe proportional cu riscul asigurat, 
respectiv cu avansul primit de la client. 
Garantiile agentiilor de turism nu trebuie limitate la participarea la un fond de garantare a pachetelor de 
calatorie, ci pot functiona distinct sau asociat cu scrisori de garantie bancara, polite de asigurare sau alte 
instrumente de garantare legal constituite", se arata in comunicat. 
Happy Tour vrea sa conteste amenda 
Ca urmare a deciziei Consiliului Concurentei de a sanctiona Happy Tour pentru intelegeri anticoncurentiale pe 
piata charterelor, agentia a recunoscut, luni, ca a fost investigata, alaturi de o serie de companii de turism, pentru 
acest aspect si, in acelasi timp, si-a sustinut nevinovatia. 
"Happy Tour nici macar nu a fost prezenta pe piata relevanta investigata, iar insesi elementele de proba din 
dosarul de investigatie arata un comportament corect al companiei, prin practicarea de preturi reduse la 
produsele turistice, pe parcursul perioadei investigate. 
Prin urmare, anchetarea si, mai ales, sanctionarea agentiei pentru practici neconcurentiale pe acest segment 
este total nejustificata. Ca entitate care isi desfasoara activitatea in Romania de 25 de ani, care contribuie anual 
cu sute de mii de euro in taxe si impozite la bugetul de stat si care a creat si creeaza permanent locuri de munca 
suntem ingrijorati ca, in absenta unor probe care sa incrimineze in mod direct Happy Tour, autoritatile romane, 
prin Consiliul Concurentei, ne-au sanctionat in urma investigatiei. In acest moment, se analizeaza toate 
posibilitatiile legale pentru contestarea amenzii", au mentionat reprezentantii Happy Tour, intr-un comunicat de 
presa transmis luni. 
Happy Tour este printre putinele agentii de turism investigate care, in urma primirii raportului Consiliului 
Concurentei care includea propunerea de sanctionare, nu a recunoscut fapta atribuita, in vederea diminuarii 
amenzii, conform firmei citate. 
In 25 de ani de activitate, Happy Tour sustine ca nu a fost niciodata in atentia Consiliului Concurentei, nu a fost 
anchetata sau sanctionata pentru incalcarea vreunei legi, scrie Mediafax. 
"Compania are un program de conformare cu regulile de concurenta, recunoscut chiar de Consiliul Concurentei 
prin diminuarea nivelului amenzii propuse, si dorim sa ii reasiguram pe toti partenerii si clientii nostri ca ne 
desfasuram activitatea in deplina concordanta cu regulile aplicabile", au afirmat reprezentantii agentiei citate. 
In plus, pe intreaga durata a investigatiei, Happy Tour sustine ca a fost total transparenta, a pus la dispozitia 
Consiliului Concurentei toate documentele necesare anchetei, a cooperat prompt de fiecare data si a oferit toate 
informatiile necesare pentru o evaluare cat mai corecta. 
"Din pacate, prin hotararea finala luata in ceea ce priveste Happy Tour, ni s-a demonstrat faptul ca aceste 
informatii si documente furnizate cu buna-credinta si care demonstrau nevinovatia Happy Tour nu au fost luate in 
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considerare. Pentru considerentele de mai sus, Happy Tour va analiza toate caile legale pe care le are la indemana 
in continuare pentru a demonstra nevinovatia companiei. 
Dorim sa ne asiguram toti clientii si partenerii ca situatia creata de decizia Consiliului Concurentei va fi depasita 
fara perturbarea activitatii noastre. Happy Tour este si va fi in continuare o companie solida, transparenta, cu 
etica in afaceri si un partener de incredere pentru furnizori, clienti ori turistii care calatoresc cu noi", au mai 
afirmat reprezentantii agentiei citate. 
 (Sursa: ziare.com) 
 

 Liviu Dragnea, interviu pentru New Europe: DNA, păpuşar al judecătorilor, nemulţumită de planul Guvernului 
de a înfiinţa un departament în afara direcţiei 
Afacerile liderului Partidului Social Democrat, Liviu Dragnea, au revenit în atenţia presei după ce acesta a 
contestat rezultatul anchetei Oficiului European Antifraudă (OLAF), în cazul privind frauda cu fonduri europene, 
relatează publicaţia New Europe. 
Liviu Dragnea a deschis un proces la Curtea Europeană de Justiţie împotriva Comisiei Europene. Dragnea este 
acuzat de fraudă cu fonduri europene prin intermediul companiei Tel Drum. 
Acţiunea legală a adus un val de umbră atât asupra lui Liviu Dragnea, care nu poate deţine funcţii guvernamentale 
din cauza unei condamnări de fraudă electorală, cât şi asupra României, care a preluat luna aceasta preşedinţia 
semestrială a Consiliului Uniunii Europene, observă New Europe. 
Procesul este cea mai recentă încercare a lui Liviu Dragnea de a lupta împotriva acuzaţiilor care îi sunt aduse şi 
împotriva „statului paralel”. 
Într-un interviu acordat publicaţiei New Europe, Liviu Dragnea a declarat că DNA este nemulţumită de planul 
Guvernului de a înfiinţa un departament în afara DNA care să investigheze activitatea judecătorilor. Dragnea a 
transmis că Agenţia anticorupţie este subiectul mult prea multor conflicte de interes şi abuzuri şi nu poate fi 
responsabilă de investigaţiile judiciare. Această sarcină ar trebui preluată de o agenţie independentă de DNA, 
consideră Dragnea. 
Într-un alt punct al interviului, Dragnea a declarat că legislaţia va fi prezentată Parlamentului pentru a preveni 
influenţarea justiţiei, Parlamentului sau Guvernului de către serviciile secrete. 
Organizaţiile susţinute de George Soros sunt blamate pentru instigarea la violenţă în cadrul protestelor din 
Bucureşti din data de 10 august. Dragnea l-a acuzat de asemenea pe preşedintele Klaus Iohannis că a susţinut 
protestatarii. 
Conform declaraţiilor liderului PSD, înfiinţarea unui departament judiciar independent este o parte importantă 
din noile legi ale justiţiei susţinute de PSD. Dragnea este pregătit să reziste presiunii şi criticilor aduse de Uniunea 
Europeană, DNA, precum şi de mai mulţi politicieni români. 
Criticile aduse DNA de către Dragnea sunt parte dintr-o campanie largă de defăimare a autorităţii anticorupţie. 
Mai mulţi politicieni, doctori, oameni de afaceri, avocaţi, jurnalişti, profesori şi poliţişti au fost vizaţi de DNA în 
ultimii ani, procentul de achitări fiind doar de 40%, conform unui raport emis în luna ianuarie. 
Dragnea şi-a dat demisia din cabinet în mai 2015, în urma acuzaţiilor de fraudă electorală. Acesta a primit în 
aprilie 2016 o pedeapsă de doi ani de închisoare cu suspendare. În urma alegerilor parlamentare din decembrie 
2016, acesta a devenit preşedinte al Camerei Deputaţilor. În iunie 2018, a fost condamnat la trei ani şi jumătate 
de închisoare pentru instigare la abuz în serviciu. Dacă apelul va fi respins, acesta va merge la închisoare. 
Măsura propusă privind introducerea unui nou departament pentru investigarea judecătorilor a fost criticată de 
Uniunea Europeană în raportul său recent privind Mecanismul de Cooperare şi Verificare (MCV). 
"Înfiinţarea acestui nou departament ar putea fi văzută ca un instrument (suplimentar) de a exercita presiuni 
asupra judecătorilor. Motivul pentru un tratament special al magistraţilor în comparaţie cu alţi mandatari şi 
funcţionari publici nu a fost clarificat. În plus, Direcţia Naţională Anticorupţie (DNA) are deja o experienţă solidă în 
investigarea şi urmărirea penală a cazurilor de corupţie din cadrul magistraturii ", se menţionează în raportul din 
noiembrie 2018. 
În ultimele săptămâni, mai multe dezvăluiri publice şi înregistrări audio au arătat procurorii DNA vorbind despre 
"pregătirea" de acuzaţii nefavorabile împotriva judecătorilor. Noua secţiune a început să investigheze imediat 
aceste noi fapte, iar procurorii DNA au fost suspendaţi din funcţii. 
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Potrivit lui Dragnea, "ei (DNA, n.red) pierd un instrument care îi ajută să pună presiune asupra judecătorilor". 
Liderul PSD atrage atenţia asupra faptului că DNA a deschis dosare împotriva a 3.320 de magistraţi (peste 60% 
dintre magistraţi) şi consideră că judecătorii aflaţi sub investigaţie sunt mai uşor de convins să se conformeze 
planurilor DNA. 
Potenţialul DNA de a influenţa un caz este slăbit atunci când îşi pierde puterea de a investiga judecătorii, a spus 
Dragnea. "Ei (DNA, n.red.) sunt supăraţi deoarece judecătorul nu are de ce să se teamă de procuror atunci când 
procurorul nu poate avea ceva de spus împotriva lui în timpul unui proces". 
Acest lucru explică ostilitatea DNA faţă de propunerea sa. "Vor pierde capacitatea de a exercita presiuni asupra 
judecătorilor, iar judecătorii nu vor mai trebui să se teamă. Când se întâmplă această schimbare, dosarul 
investigatorului asupra judecătorului, dacă are dosar, va fi discutat de o altă instituţie, nu de către DNA sau 
procurori". 
Liderul PSD a declarat în interviu că şeful DNA a fost numit politic de ministrul justiţiei şi de preşedinte. "Aici există 
o influenţă politică. Dar când avem o secţiune specială, acea secţiune specială nu va fi supusă influenţei politice. 
Această secţiune este numită de Consiliul Superior al Magistraturii, total independentă, ceea ce îi deranjează". Se 
susţine că noul organism de investigaţie al lui Dragnea va diminua riscul unui conflict de interese. 
Criticii politicianului susţin că este o încercare a lui Dragnea de a proteja judecătorii corupţi şi persoanele care au 
nevoie de corupţie pentru a-şi atinge obiectivele personale. 
Modificările sunt în curs de desfăşurare, susţine Dragnea: "Lucrurile au început să se mişte, legile au început să se 
schimbe, pentru a se asigura că astfel de abuzuri nu se repetă, iar persoanele care au comis astfel de abuzuri sunt 
trase la răspundere". 
Credibilitatea deciziilor instanţelor a fost subminată prin dezvăluirea protocoalelor care arată că serviciile de 
informaţii DNA au colaborat cu Serviciul Român de Informaţii (SRI), cu asociaţia magistraţilor şi cu alte organe 
judiciare, a afirmat Dragnea. "În ce ţară democratică puteţi găsi protocoale secrete între serviciile de informaţii şi 
curtea supremă de judecată, Consiliul superior al magistraturii, Parchetul General şi DNA", a spus el. "Au existat 
ofiţeri în serviciul de informaţii care au declarat că au tratat dreptatea ca un "domeniu tactic", pentru a cita un 
oficial senior SRI, a adăugat liderul PSD. 
Dragnea a spus că milioane de români au fost monitorizaţi şi că au fost interceptate telefoanele mobile, sub 
umbrela luptei anticorupţie. Un raport public emis de comisia specială a Parlamentului privind Serviciul de 
Informaţii a arătat că în ultimii ani, şase milioane de români au fost supuşi supravegherii tehnice. 
Serviciul de informaţii este o parte esenţială a ceea ce Dragnea numeşte "statul paralel", din care fac parte şi 
instanţele, procurorii, guvernul şi parlamentul. 
Guvernul PSD a luptat să combată această coluziune. "Am făcut paşi importanţi în această direcţie. Acum, 
Parlamentul nu mai este dispus să fie controlat de serviciile de informaţii. Guvernul nu mai este dispus să fie 
controlat de serviciile de informaţii". 
(Sursa: Mediafax) 
 

 BERD va avea un nou director regional pentru România şi Bulgaria, începând cu 1 aprilie 2019 
Mark Davis a fost numit în funcţia de director regional al BERD (Banca Europeană pentru Reconstrucţie şi 
Dezvoltare) pentru România şi Bulgaria, începând cu data de 1 aprilie 2019, având biroul la Bucureşti, conform 
unui comunicat de presă transmis luni. 
Acesta îl înlocuieşte pe Matteo Patrone, care a devenit, de la 1 noiembrie 2018, directorul executiv pentru Europa 
de Est şi Caucaz. 
În noua sa funcţie de director regional pentru România şi Bulgaria, Mark Davis va conduce operaţiunile BERD în 
cele două ţări, cu scopul de contribui în continuare la accelerarea creşterii economice prin investiţii, consultanţă 
în afaceri şi susţinerea reformelor. 
„Sunt onorat să preiau această nouă sarcină. România şi Bulgaria sunt state în ascensiune economică în Europa de 
Sud-Est, inclusiv pentru activitatea BERD. Vom menţine ritmul investiţiilor în cele două ţări. BERD, cu echipele sale 
locale, coordonate din Londra, va contribui la consolidarea competitivităţii acestor economii şi integrarea lor pe 
plan regional şi internaţional. Dorim să construim economii care să acţioneze în beneficiul oamenilor”, a declarat 
Davis. 
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Anterior numirii sale, Mark Davis a fost Consilier al Vice-Preşedintelui BERD pentru activitate bancară, Alain 
Pilloux. El s-a alăturat BERD în 2013, ca director pentru operaţiunile băncii în Armenia. Pe parcursul mandatului 
său la Erevan, investiţiile băncii în Armenia au crescut considerabil, contribuind la crearea Fondului Armean de 
Capital Privat şi la dezvoltarea pieţei de capital locale. 
Înainte de a se alătura BERD, Mark Davis a fost director executiv la Goldman Sachs în Moscova (2010-2012) şi la 
Morgan Stanley la Londra (2007-2010). Şi-a început cariera la Banca Mondială, în Washington, unde a activat în 
calitate de Economist Senior, responsabil pentru Moldova, Ucraina şi Kazahstan între 1996-2006. Mark Davis are 
un doctorat în ştiinţe economice de la Universitatea Tulane. 
BERD investise peste 8,3 miliarde de euro în România şi aproximativ 3,9 miliarde de euro în Bulgaria, până la 
sfârşitul anului trecut. Anul trecut, Banca a investit peste 400 de milioane de euro în România şi peste 185 de 
milioane de euro în Bulgaria. 
(Sursa: Mediafax) 
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